



ခုခံအင်အား-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုဉ်ကရၢ  
လီၢ်ခၢၣ်သးဝဲလီၢ်ခိဉ်သ့ၣ်  
ကီၢ်သူလုၤ  
[www.knuhq.org](http://www.knuhq.org)

ခုခံအင်အား-ကညီဒီကလုာ် စာဖိုဉ်ကရၢ, အလံာ်ဟ့ၣ်ယုာ် ဆူ  
ကညီဒီကလုာ် လါခူး ကံာ်စု အမူး

နံၤသီ - ကညီနံၣ် ၂၇၆၁နံၣ်, လါခူးပဲၤ (၁၅) သီ  
ခရံၣ်နံၣ် - ၂၀၂၂ နံၣ်, လါအိကူး (၁၁) သီ

တနံၤအံၤ မ့ၢ်ကညီနံၣ် ၂၇၆၁ နံၣ်, လါခူးလါပဲၤအနံၤ, ခရံၣ်နံၣ် ၂၀၂၂နံၣ်, လါအိကူး (၁၁) သီ  
ဒီးမ့ၢ်ဝဲ ကညီ ကလုာ်အလံာ် ဒီးကညီ အထူသနူ အါမံၤအကျါ တမံၤ လါမ့ၢ်ဝဲ တံာ်ကံာ်စု အမူး အမုၢ်နံၤ  
န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါကညီ လုာ်လံာ်ထူသနူ **လါခူးကံာ်စု** အမုၢ်နံၤအံၤ, မံၤကညီဖိခဲလံာ် လါအိဉ်လါ  
ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤ, လါထံဆါကီၢ်ဆါ ဒီးလါထံကီၢ် တဘ့ၣ်ဂ့ၤ တဘ့ၣ်ဂ့ၤ ကအိဉ်ဒီး တံာ်အိဉ် ဆူၣ်အိဉ်ချ  
လါနီၢ်ခိဉ်သး ဒီးကပူၤဖျဲးဒီး တံာ်အါတံာ်သီ အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ် မ့ၢ်ပဝဲ ခုခံအင်အား-ကညီ ဒီကလုာ်  
စာဖိုဉ်ကရၢ ပဆါဂ့ၤဆါဝါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီ တံာ်ကံာ်စု အလုာ်အလံာ် ဒီးထူသနူအံၤ အတံာ်စံာ်စိၤတဲာ်စိၤန့ၣ် တအိဉ် ဟဲကဲထီၣ်အသးလါ  
တံာ်ဘျုးတံာ်ဘါ ဒီးအတံာ်စုတံာ်နာ် အဖိခိဉ်ဘၣ်. တမ့ၢ်စုာ်ကီး လုာ်လံာ်ထူသနူ တမံၤလါ တံာ်ဒုးအိဉ်ထီၣ်  
အိၤ ဖဲလါစါဆါကတီၢ်ခဲအံၤစုာ်ကီးဘၣ်. မ့ၢ်တခိ, မ့ၢ်လုာ်လံာ်ထူသနူ လါဘၣ်တံာ်ဟဲစိာ်ခိတုာ်အိၤ  
လါမိာ်ပံာ်ဖဲဖုအစါ တစါဝဲတစါအယံ မ့ၢ်လုာ်လံာ်ထူသနူ လါလုာ်ဒိဉ်ပူၤဒိဉ်န့ၣ်လီၤ.

တံာ်စံာ်စိၤတဲာ်စိၤ အုၣ်အသးလါ ကညီကလုာ် ဘၣ်အိဉ်ဒီး တံာ်သုးလီၢ်သုးကျဲ လါတံာ်ဂ့ၢ်အါမံၤ  
အါကလုာ်, ဒီးတနီၤန့ၣ်, ခိဖျါလါ တံာ်ယုးယုးမၤ ဒီးဘၣ်အိဉ်လီၤပြဲလီၤပြဲဝဲ လါတံာ်လီၢ်အါပူၤအါတီၤ  
အယံ ဟံၣ်ဖိယီဖိ, ဖဲးဘူးညၣ်တံာ် ဒီးကညီကလုာ် အသးစုာ်ကီး အိဉ်ယံလီၢ်အသး ဒီးတံာ်ယုးတံာ်ဖိး  
န့ၣ် ဆံးလီၤစုာ်လီၤစုာ်ကီးန့ၣ်လီၤ. အယံ, ကညီကလုာ် ခိဉ်နာ် ဒီး မိာ်ပံာ်ဖဲဖုတဖၣ် ကိးဖိဉ်က့ၤဝဲ အဖိအ  
လံာ် ဒီးန့ၣ်ဖိထာ်ဖိ လါဘၣ်အိဉ်ယံလီၢ်သးတဖၣ် လါကရုလိာ်မုာ်လိာ်ဘၣ်က့ၤအသး ဒီးကထံၣ်လိာ်  
အိဉ်ဖိဉ်သကိးဝဲ တနံၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ.

ဒ်သိးဒီး, ဖိလံာ် ဟံၣ်ဖိယီဖိ ဒီးန့ၣ်ဖိထာ်ဖိတဖၣ် ကသ့ၣ်ညါ ဒီးကွါနီၣ်လိာ်အသး ကသ့အဂီၢ်  
ဖဲလါတံာ်ထံၣ်လိာ်က့ၤသး ဒီးတံာ်ရုလိာ်မုာ်လိာ် အဆါကတီၢ်န့ၣ် မိာ်ပံာ်ဖဲဖုတဖၣ် ကံာ်န့ၣ်အစု ဒီးမၤန့ၢ်ဝဲ  
တံာ်ပနီၣ် လါအမုၢ်တံာ်ကံာ်စု အတံာ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. တံာ်ကံာ်စု ဒီးတံာ်ပနီၣ်အံၤ မ့ၢ်စုာ်ကီး တံာ်ကံာ်စုဒီး  
တံာ်ကွဲက့ၤ ဟံၣ်ဖိယီဖိ အသး ဒီးန့ၣ်ဖိထာ်ဖိ တံာ်ဟံၣ်ပနီၣ်လိာ်သး အကွါအဂီၢ်, ဒီးကလုာ် အသးသဟီၣ်  
ဒီးကလုာ် ကွါဂီၤ ဒီးကလုာ် အသူးသ့ၣ်လါကပီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ

ဖဲလါတံာ်ရုလိာ်မုာ်လိာ် ဒီးတံာ်ထံၣ်လိာ်အိဉ်ဖိဉ်သကိး ဒ်သိးအံၤ အဆါကတီၢ်န့ၣ် ယုထာထီၣ်ဝဲ  
မိာ်ပံာ်ဖဲဖု, ခိဉ်နာ် ဒီးသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ လါသိဉ်တံာ်သ့သီတံာ်ဘၣ်တဖၣ် လါကသိဉ်လိန့ၣ်ယုၤ, ကသိဉ်က့ၤ  
သီက့ၤ ဒီးကကတီၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါဝဲ ဖိလံာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အယံ, ဖဲလါတံာ်ရုလိာ်မုာ်လိာ် ဒီးတံာ်ထံၣ်လိာ်  
က့ၤသး ဒ်သိးအံၤအဆါကတီၢ်န့ၣ် ခိဉ်နာ် ဒီးမိာ်ပံာ်ဖဲဖုတဖၣ် မၤလိာ်ပိာ်ယုၤ ဒီးသိဉ်က့ၤသီက့ၤအိၤ လါ

ကနေ့နာဟူလိင် အကစိပ်, ကအိပ်ယူအိပ်ဖိး, ဒီးမုာ်နာဟူလိင် အကစိပ် တမံမံၤ လာန့ၣ်ဖိထာဖိ တန့ၣ်န့ၣ် ဘၣ်ကီဘၣ်ခဲ တမံမံၤန့ၣ် ကလူလိင်က့ၤအသး ဒီးတိစၢၤမၤစၢၤလိင်အသးန့ၣ်လီၤ.

အယံ, ကညီဒီကလုာ် အတၢ်အိၣ်သး လၢစၢၤဒီးခ့ၢ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်လၢ ဘၣ်လိာ်ဖိးမံဒီး ပဲ **ကညီဒီကလုာ် လါခူးကံၢ်စု အမူး** တဒီးကွဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒိဖျိလၢ ထံကီၢ် အတၢ်အိၣ်သး ဒီးဒိဖျိလၢ စိဆၢ ကတီၢ် အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အယံ ကညီဖိ ဘၣ်လီၤပြဲလီၤပြဲလဲၤ ထံကီၢ်အါဘၣ် ဒီးလၢတၢ်လီၢ် အါတီၤန့ၣ်လီၤ. ဒိဖျိလၢ တၢ်အိၣ်လီၤပြဲလီၤပြဲ လၢတၢ်လီၢ်အါပူၤအါတီၤအယံ တၢ်ရဲလိာ် ဘၣ်ထွဲလိာ်သး ဆံးလီၤစ့ၤလီၤဝဲ ဒီးတၢ်ဒုးနာဟူလိာ် ပကစိပ်စ့ၢ်ကီး တမ့ၢ်တၢ်လၢ အလီၤသးမံ လၢတၢ်ခဲ လၢာ် အဖိခိၣ်အယံ တၢ်နာ်ပာ်လိာ်သး ဒီးတၢ်နာ်န့ၣ်လိာ်သး တအိၣ် လၢလၢပဲၤပဲၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ် ပနာ်ပာ်အီၤ သ့န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အိၣ်သး အါမံၤအါကလုာ် ဒ်သိးအံၤအယံ အလီၢ်အိၣ် သပုၢ်ကတၢ် လၢ ပပုၤကလုာ် ကညီဖိ လၢအိၣ်ဆိးဝဲ လၢထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤ, လၢထံဆၢကီၢ်ဆၢ ဒီးလၢထံချၢကီၢ်ချၢ တၢ်လီၢ်ကိးတီၤဒဲး ကဘၣ်ရဲလိာ်မုာ်လိာ် ဒီးထံၣ်လိာ်ထီၣ်ယူလိာ်သကိးအသးန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, ဖဲလၢ ပထံၣ်လိာ် ဒီး ရဲလိာ်မုာ်လိာ်သကိးပသး ဒ်သိးအံၤ အဆၢကတီၢ်န့ၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဒုးသ့ၣ်ညါ ဒီးဒုးနာဟူလိာ် ပကစိပ် ဒီးတိစၢၤမၤစၢၤ ဒီးဆိၣ်ထွဲဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ ပဒီပုၢ်ဝဲၢ် ကညီဖိ လၢဘၣ်ကီဘၣ်ခဲ ဒီးလီၤဘ့း လီၤတီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, ဖဲပအိၣ်လၢ တၢ်လီၢ်တတီၤဂ့ၤ တတီၤဂ့ၤ ဒီးလၢထံကီၢ် တဘ့ၣ်ဂ့ၤ တဘ့ၣ်ဂ့ၤန့ၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဘၣ် ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ ဒီးဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလိာ်သး လၢတၢ်ပၤက့ၤဂၤက့ၤ ဒီးစိာ်ကဖိ ထီၣ်က့ၤ ပလံာ်ပလဲာ်, ပကျိာ်ပကျိာ်, ပလုာ်ပလုာ် ဒီးပထူသန့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢတၢ်ကံၢ်စု ဒီးတၢ်ပဟ် ပနီၣ်လိာ်သးအဂီၢ်န့ၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဘၣ်ကံၢ်လိာ်န့ၣ်ပစု ဒီးကွၢ်နီၣ်လိာ် ပတၢ်ကံၢ်စု အပနီၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ, ဒ်သိးဒီး ပကဒီကန့ၣ်ဘၣ် ခိၣ်နာ် ဒီးမိာ်ပာ်ဖဲဖု အတၢ်သိၣ်လိ သီလိ ဒီးအတၢ်မၤလိာ်ပိာ်ယူၤတဖၣ်န့ၣ် ဖဲပလဲၤအိၣ် လၢထံကီၢ် တဘ့ၣ်ဂ့ၤ တဘ့ၣ်ဂ့ၤ ဒီးလၢတၢ်လီၢ် တတီၤဂ့ၤ တတီၤဂ့ၤန့ၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဘၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် ကညီတဝါ ဒီးကညီဖိ အတၢ်ရဲလိာ်ထွဲ အဂီၢ် က့ၢ်ဂီၤ တၢ်ရဲလိာ်ဘၣ်ထွဲ တၢ်ပနီၣ် ဒီးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢ် တၢ်ဂ့ၢ် လၢအကါဒိၣ်ကတၢ် လၢပအဲၣ်ဒီး ဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လိာ်ပသး ဒ်ကညီကလုာ် အသိးန့ၣ်, ကညီဖိခဲလၢာ် လၢလဲၤက့ၤဖဲးမၤ, လုာ်အိၣ်အသးသမူ, လဲၤအိၣ်လဲၤဆိး ဒီးလဲၤသ့ၣ်ထီၣ်က့ၤ အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ် လၢထံကီၢ် တဘ့ၣ်ဂ့ၤ တဘ့ၣ်ဂ့ၤ ကပၤယာ်ဂၤယာ်သကိး ကညီကလုာ် က့ၢ်ဂီၤ, သူးသ့ၣ်လၢကပီၤ, လုာ်လုာ်ထူသန့ ဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးဒီး ပစံၣ်ညီတီၢ်နံ ပဘျၢပတီၢ် ကသ့ဝဲအဂီၢ်န့ၣ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကဘၣ် ပၤယာ်ဂၤယာ်က့ၤ ပပုၤကလုာ် အတၢ်မ့ၢ်တၢ် န့ၣ်လီၤ. အပုၤကလုာ် အတၢ်မုာ်လုာ်ကွၢ်စိ အဒိၣ်ကတၢ် ဒီးပပုၤကလုာ် အထံၣ်ကီၢ်သဲး တၢ်မိာ်န့ၣ်သးလီ အဒိၣ်ကတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်စံၣ်ညီတီၢ်နံ ပဘျၢပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲလိာ်ဘၣ်ထွဲ မ့ၢ်တအိၣ်န့ၣ် တၢ်ယူတၢ်ဖိး အိၣ်ထီၣ်ဝဲ တသ့ဘၣ်. တၢ်ယူတၢ်ဖိး မ့ၢ်တအိၣ်န့ၣ် တၢ်မၤနာၤ အိၣ်ထီၣ်ဝဲ တသ့ဘၣ်. အယံ, မ် **ကညီဒီကလုာ် တၢ်ကံၢ်စုအမူး** ကဖဲစိာ်ထီၣ်န့ၣ်ပုၤ တၢ်ရဲလိာ်ဘၣ်ထွဲ အမ့ၢ်အတီၢ် ဒီးတၢ်ယူတၢ် ဖိး အကံၢ်အစိတဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. မ် **ကညီဒီကလုာ် တၢ်ကံၢ်စုအမူး** ကဖဲစိာ်ထီၣ်န့ၣ်ပုၤ တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ကညီဖိ ကစံၣ်ညီတီၢ်နံဘၣ် ကညီဖိ အဘျၢအတီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ပဝဲ ခုၣ်အဲၣ်ယျၢ-ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ, လီၢ်ခါၣ်သးခိၣ်နာ်တဖၣ် ပတၢ်ဆၢဂ့ၤဆၢဝါဘၣ် ကညီ ထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢါခဲလၢာ် လၢထံကီၢ်ကိးဘ့ၣ်ဒဲး လၢပဝဲ ခုၣ်အဲၣ်ယျၢ-ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ အခါၣ်စးန့ၣ်လီၤ.

ခုၣ်အဲၣ်ယျၢ-ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ  
လီၢ်ခါၣ်သး